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حذف تصاویر دختران فوتسالیست 
از کمپ تیم های ملی

فروزان ســلیمانی با انتقاد از تعطیلــی ادامه دار فعالیت تیم ملی 
فوتســال زنان و حذف عکس های بانوان از کمپ تیم های ملی گفت: 
فدراسیون فوتبال و هیئت رئیسه مشکلات زیادی دارند اما اگر نایب رئیس 
ما بود، شاید می توانست از حق مان دفاع کند. وقتی نایب رئیس نیست، 
بقیه هم دلشان برای ما نمی سوزد. به گزارش ایسنا، تیم ملی فوتسال 
زنان ایران بعد از آخرین اردوی پرایراد خود همچنان بلاتکلیف اســت. 
درگیری قضائی نایب رئیس بانوان فدراســیون فوتبال هم ظاهرا دلیل 
مضاعفی بر این بلاتکلیفی شــده اســت. تیم ملی فوتسال زنان عراق 
به تازگی در کمپ تیم های ملی فوتسال ایران اردو برگزار کرده تا خود را 
برای حضور در مسابقات غرب آسیا آماده کند. هدایت تیم ملی فوتسال 
زنان عراق را شــهناز یاری، سرمربی ســابق تیم ایران بر عهده دارد که 
به تازگی با فدراســیون فوتبال عراق به توافق رســیده اســت. فروزان 
ســلیمانی، ســرمربی تیم ملی ایران درباره تعطیلی تیم ملی فوتسال 
ایران گفت: در مجمع اخیر به آقایــان کامرانی فر و اصولی درباره تیم 
ملی زنان گفتم که رها شده است. البته این عجیب وغریب نیست چون 
پیش از این هم اتفاق افتاده که در مدت کوتاهی قبل از مســابقات تیم 
تشکیل شده و بعد از برگشت دوباره تا مسابقات بعدی رها شده است. 
سال ۲۰۱۵ با تیم فوتســال زنان قهرمان آسیا شدیم و وقتی برگشتیم، 
تیم کاملا رها شــد تا اینکه چند روز قبل از جام جهانی کوچک دوباره 
دور هم جمع شــدیم. او در پاسخ به این ســؤال که طبق درخواست 
شــما اردوهای تیم ملی باید بعد از ماه رمضان برگزار می شــد اما چرا 
این اتفاق نیفتاد، گفت: AFC در زمینه فوتسال قهرمانی زنان کم کاری 
می کند و طبق آخرین شنیده ها بعید می دانم مسابقات آسیایی در سال 
۲۰۲۲ برگزار شــود. همین بهانه ای برای تعلل دست ما داده است. به 
آقای کامرانی فر گفتم حتی اگر مسابقات در ۲۰۲۲ برگزار نشود، تیم ملی 
باید برنامه داشته باشد و هدف دعوت استعدادها و بازیکنان جوان به 
تیم ملی باشد. نتیجه این بود که آقای کامرانی فر گفت تا دو هفته دیگر 
حتما برنامه شــما را می گیریم و در این فاصله هم بازیکنان مد نظر را 
دعوت کنید. ســلیمانی در پاسخ به این سؤال که یعنی دو هفته دیگر 
اسامی بازیکنان دعوتی اعلام و اردوهای ملی شروع می شود، بیان کرد: 
باید این گونه باشــد و اگر این اتفاق نیفتد، دیگر به بحث های مدیریتی 
آنها برمی گردد. او در واکنش به این انتقاد که به عنوان ســرمربی تیم 
ملی باید با جســارت بیشــتری از تیم ملی دفاع کند، گفت: جسارت با 
انجام کار بــدون منطق فرق دارد. ما در حال حاضــر نایب رئیس زنان 
نداریم و مرجع اولمان نیست. باید به چه کسی بگوییم؟ بااین حال بارها 
و بارها به خانم های فدراســیون، دبیرکل، سرپرســت و خانم موسوی 
زنــگ زده و پیام داده ام. در مجمع هم گفتــم هرچه پیام و تلفن زدم، 
کســی جواب نداد. فدراســیون فوتبال و هیئت رئیسه مشکلات زیادی 
دارند اما اگر نایب رئیس ما بود، شاید می توانست از حقمان دفاع کند. 
وقتی نایب رئیس نیست، شــاید بقیه هم دلشان برای ما نسوزد. وقتی 
می گوییم باید یک نایب رئیس باشد که آشنا به فوتبال باشد، به همین 
خاطر است. ممکن است مشکلات خانم موسوی برای هرکسی پیش 
بیاید اما کســی در فدراسیون باید به ما پاســخ بدهد. سلیمانی درباره 
اردوی تیم ملی زنان عراق در کمپ تیم های ملی ایران گفت: وقتی تیم 
ملی فوتبال مردان ما به عراق می رود و با تیم امید عراق بازی می کند، 
یعنی پروتکل هایی بین کشــورها وجود دارد که شامل بخش زنان هم 
می شود؛ بنابراین اتفاق غریبی نیست. تعطیلی تیم ملی و برداشته شدن 
تصاویر دخترانمان از کمپ غریب است. این دختران دو قهرمانی دارند 
و برند هســتند، امیدوارم یک نفر پاسخ گو باشــد که چرا این عکس ها 

برداشته شدند؟ قدیمی شده اند یا اینکه دیگر به زنان توجه نمی کنند؟

علی مطهــری، نماینده و نایب رئیس پیشــین مجلس، علاوه بر 
فعالیت های سیاســی و حزبی ای که داشته، به  واسطه متونی که در 
توییتر هم می نویســد، مورد توجه است. اگرچه در سال های اخیر او 
به قدر کافی نظراتش درباره موضوعات مختلف را در رسانه ها بیان 
کرده ولی در یکی، دو سال اخیر که از دنیای سیاست اندک فاصله ای 
گرفته، تلاش داشته است تا در توییتر فعالیتش را حفظ کند و در این 
شبکه اجتماعی به بیان دیدگاهش درباره اتفاقات مختلف بپردازد. 
او به تازگی به دلیل انتقاد از فدراسیون فوتبال ایران خبرساز شده و از 
اینکه مســئولان فوتبال ایران برای گرامیداشت یاد و خاطره قربانیان 
حادثه متروپل در آبادان، دســتور داده اند پیش از شــروع بازی های 
لیگ یک دقیقه ســکوت کنند، انتقاد کرده اســت. به زعم او، چنین 
کاری با فرهنگ اســلامی سازگار نیســت. بااین حال، قبل از پرداختن 

به تازه تریــن موضوعی که علی مطهــری در عرصه ورزش مطرح 
کرده، بد نیست سابقه تعدادی از نظرات او در حوزه ورزش هم مورد 
بررسی قرار بگیرد تا مشخص شود علی مطهری برخلاف بسیاری از   
هم نسلانش، دیدگاهی متفاوت نسبت به رخدادهای مرتبط با ورزش 
دارد. او طرفدار ورود زنان به ورزشــگاه است و از شکست تیم ملی 
ایران برابر ژاپن در لیگ ملت های آسیا هم به شدت گلایه کرده است. 
علی مطهــری پیش تر خودش را یک آدم ورزشــی توصیف کرده و 
گفته از زمان مدرســه، والیبال و فوتبــال بازی می کرده و حتی عضو 
تیم فوتسال مجلس هم بوده اســت. با این حال، مطهری زمانی که 
در عرصه سیاست مشغول فعالیت بوده، کمتر نظر تخصصی درباره 
ورزش داده ولی اظهاراتش دربــاره یکی، دو موضوع بحث برانگیز، 
بازتاب زیادی داشــته اســت. اولین مورد، بحث ورود تماشاگران زن 

به ورزشــگاه است. علی مطهری از ســال های قبل یکی از حامیان 
ورود زنان به ورزشــگاه بود و حتی در برهه ای گفته بود حاضر است 
خودش پیش قدم شده و برای حل این بحران وارد مذاکره شود. یکی 
از ماندگارترین دیدگاه های او مربوط به جایی است که می گوید ورود 
زنان به ورزشگاه نه یک مسئله امنیتی بلکه یک نگرانی شرعی است. 
«باید برای حضور زنان در ورزشــگاه ها،  ضوابط شرعی رعایت شود؛ 
مثلا اگر حضور خانم ها برای بازی خاصی اشکالی نداشته باشد، لازم 
اســت تمهیداتی مانند جداکردن راه ورود و خروج خانم ها از آقایان 
یا جداکردن جایگاه آنها در ورزشگاه از آقایان و نظیر این قبیل موارد 
در نظر گرفته شــود. درخصوص این موضوع بیشــتر مسائل شرعی 
مطرح است و باید برای تدوین هر آیین نامه ای دراین باره، نظر مراجع 
تقلید جلب شــود؛ زیرا احتمال دارد آنها بــا این کار مخالفت کنند. 
حضور زنان در ورزشــگاه ها از نظر امنیتی دردسرساز نیست و صرفا 
بحث شــرعی مطرح اســت». او بارها به صراحت نظرش را درباره 
حضور زنان در ورزشــگاه بیان کرده است: «بنده با حضور بانوان در 
ورزشگاه ها با حفظ موازین شرعی موافقم و در صورت رعایت موارد 

و حدود با آن مخالفتی ندارم».
نماینده ســابق مجلس حتی اظهارنظــری عجیب و جالب هم 
درباره مواجهه ورزشــکاران ایران و اســرائیل داشــته اســت؛ او در 
کلاب هاوس خبرآنلاین، نظرش درباره مشکلات پیش پای ورزشکاران 
ایران در رقابت با اسرائیلی ها را هم این طور بیان کرده است: «درباره 
رقابت با اســرائیلی ها باید بگویم این یک موضوعِ کلان است و باید 
کل نظام تصمیم بگیرد که چه باید کرد. این {مســابقه ندادن} برای 
ورزشــکاران خیلی سخت است. ورزشــکاری که امید به مدال دارد 
ولی جاهایی باید خود را به شکســت بکشــد. این کار سختی است؛ 
کاری باید مانند پوریای ولی انجام دهد. از ســوی دیگر مسابقه دادن 
با اینها {ورزشکاران اسرائیلی} به معنی به رسمیت شناختن آنهاست. 
اینها باید بررسی شود. بررســی شود که آیا هزینه اش بیشتر است یا 
فوایدش؟ بالاخره مطلبی است که چون   رهبری درباره اش اظهارنظر 
فرموده اند، به راحتی نمی شــود نظر مخالف داد ولی قابل بررســی 
است. به عنوان یک مسئله کلان کشور قابل بررسی است. فرض کنید 
حالا بیایند مثلا دســت ندهند. بعضی از کشورهای عربی این کارها 
را می کنند، مسابقه می دهند ولی دست نمی دهند. اینها قابل بحث 
است دیگر، باید بررسی شود». شــاید همین دو موضوع برای تبیین 
متفاوت دیدگاه علی مطهــری در مواجهه با هم حزبی هایش کافی 
باشد ولی او در سال های اخیر، تلاش کرده وارد مسائل جزئی تر هم 
بشــود؛ مثلا در آســتانه جام جهانی ۲۰۱۸ خواست تا وزارت ورزش 
زمینه بازی با تیم های بزرگ دنیا را برای ایران فراهم کند. او همچنین 
بعد از شکســت ایران در جــام ملت های آســیا و درگیری بازیکنان 
ملی پوش ایرانی با رقبای ژاپنی، خواسته بود تا با سه بازیکن تیم ملی 
ایران برخورد شود. او در صفحه شخصی خود خواستار تنبیه سردار 
آزمون، احسان حاج صفی و رامین رضاییان به دلیل رفتار برابر آن تیم 
شد؛ چراکه به زعم خودش رفتارهای آنها مقابل چشم مردم جهان 
ضربه ای مهلک به ملت ایران بوده و اینها بازی در تیم ملی را با بازی 
در کوچه و محله اشتباه گرفته اند و نمی فهمند که رفتار آنها رفتار و 
اخلاق و فرهنگ ملت ایران را به دنیا منتقل می کند. شــاید تعدادی 
از اظهــارات علی مطهری با چالش های زیــادی در فضای مجازی 
برایش همراه شــده ولی در عرصه ورزش ســعی کــرده رویکردی 
متفاوت داشته باشد. آخرین اظهارنظر جنجالی او، پیش از اینکه روز 
گذشــته به فدراسیون فوتبال ایران بتازد، مربوط به رفتاری بود که با 
تماشاگران زن ایرانی در ورزشگاه مشهد شد. او با انتقاد از مسئولان، 
چنیــن رفتاری را کپی بــرداری از طالبان توصیف کــرد و در صفحه 
توییترش نوشت: «مایه سرشکستگی اســت که ابتدا بلیت ورود به 
ورزشگاه برای بازی ایران و لبنان در مشهد را به بانوان می فروشند و 

بعــد از ورود آنها جلوگیری و برخی را با گاز فلفل پذیرایی می کنند. 
رئیس جمهــور به عنوان مجری قانون اساســی، رئیس قوه قضائیه 
به عنوان مدعی العمــوم و نمایندگان مشــهد در مجلس به عنوان 
مدافعان حقوق ملت باید اقدام کنند و در اسرع وقت وجوه دریافتی 
بازپرداخت و خاطیان مجازات شــوند. به جای ســرزنش طالبان در 

موضوع رفتار با زنان، رفتار آنها را تقلید می کنیم!».
چرا علی مطهری با سکوت مخالف است؟

مــواردی کــه در بالا عنوان شــد، موضوعات مختصــری بود تا 
مشخص شود بیشــتر اظهارات ورزشــی علی مطهری، با خواست 
علاقه مندان بــه این حوزه همخوانــی دارد و او بیش از آنکه علیه 

باشد، همراه ورزش در عرصه های مختلف نشان داده است.
اما برخــلاف اظهارات قبلی، موضوع تــازه ای که علی مطهری 
آن را در توییترش نوشــته چندان به مــذاق مخاطبان خوش نیامده 
اســت. او از فدراســیون فوتبال ایران بابت به قانــون درآوردن یک 
دقیقه سکوت پیش از بازی های هفته گذشته لیگ به احترام قربانیان 
متروپل حسابی گلایه کرده است. علی مطهری دراین باره در توییتی 
نوشــت: «در اخبار صداوســیما آمده بود که در جلســه فدراسیون 
فوتبال به احترام جان باختگان ســاختمان متروپل آبادان یک دقیقه 
ســکوت کردند. اینکه مسئولان فدراســیون فوتبال نمی دانند که در 
اســلام چیزی به نام «یک دقیقه سکوت» وجود ندارد بلکه خواندن 

حمد و سوره برای متوفی توصیه شده است، مایه تأسف است».
شاید بسیاری تصور کنند این نخستین بار است که علی مطهری 
مخالفتش با سکوت را نشان می دهد ولی بد نیست عنوان شود 
که او قریب به شــش سال پیش هم به سکوت پیش از مسابقه 
فوتبــال واکنش منفی نشــان داد. آن زمان تیم های اســتقلال و 
الهــلال قرار بود در لیگ قهرمانان به میدان بروند و فدراســیون 
فوتبال ایران نظر مثبت AFC را گرفت تا پیش از بازی، به احترام 
قربانیان حادثه هواپیمایی تهران – یاســوج، یک دقیقه ســکوت 
برگزار شــود. بازیکنان اســتقلال در نیم دایره میانی زمین دورهم 
جمع شــدند ولی عربستانی ها حاضر نشــدند کنار آنها بمانند و 
هرکدام سر پست های خودشــان در زمین رفته و آنجا ایستادند. 
این موضوع باعث شد تا علی مطهری، نایب رئیس وقت مجلس 
شــورای اســلامی، در واکنش به حواشــی آن دیدار در صفحه 
اینســتاگرام خود خطاب به وزیــر ورزش و جوانان وقت مطلبی 
انتقادی بنویسد؛ در بخشی از آن نامه چنین آمده بود: «در خبرها 
آمده بود که مســئولان ورزش ما با فدراسیون فوتبال آسیا توافق 
کرده بودند که در ابتدای بازی تیم های اســتقلال ایران و الهلال 
عربســتان در روز سه شــنبه اول اســفند، به مناسبت جان باختن 
مسافران هواپیمای تهران-یاسوج یک دقیقه سکوت برگزار شود 
و البته تیم الهلال به ایــن قرار پایبند نبود و نوعی بی احترامی از 
خود نشــان داد. نکته اینجاست که «یک دقیقه سکوت» از آداب 
کشــورهای غربی و غیرمسلمان است و مســلمانان برای اموات 
خود حمد و ســوره می خواننــد. چه معنی دارد کــه در ابتدای 
مســابقه دو تیم از دو کشور اسلامی برای اموات خود یک دقیقه 
سکوت کنند و مسئولان ورزش ما این امر را بپذیرند. اگر یک طرف 
غیرمسلمان باشد، می توان پذیرفت ولی برای دو طرف مسلمان 
قابل پذیرش نیســت. مستدعی اســت اقدام مقتضی برای آینده 

معمول گردد».
انتقاد مشــابهی که مطهری روز گذشــته دوباره آن را بیان کرده، 
نشان از دغدغه بیش از اندازه او به این جریان دارد. با وجود این شاید 
برای تحلیل دغدغه علی مطهری فقط پاسخ یکی از کاربران فضای 
مجازی کافی باشد؛ «یک دقیقه سکوت فرصتی است که ورزشکار از 
هر دین و مذهبی برای شــادی روح جان باختگان آن حادثه به زبان 

خودش دعا کند».

چرا علی مطهری
 با سکوت مشکل دارد؟

مســئله ورود زنان ایرانی به ورزشــگاه وارد مرحله جدیدتری شده است. 
در شــرایطی که در دولت حســن روحانی و دیدار او با جانی اینفانتینو، رئیس 
فیفا، وعده داده شــد تا بازی های تیم ملی ایران با حضور تماشاگران زن برگزار 
شــود، در دولت ابراهیم رئیســی این موضوع کج دارومریز پیش رفته اســت. 
اگرچه برای بازی تیم ملی فوتبال ایران و عراق، تعدادی از زنان توانستند وارد 
ورزشگاه شوند ولی شــایعه انتخاب گزینشی آنها سروصدای زیادی به پا کرد. 
بعد از آن هم که اتفاق تلخ مشــهد رخ داد و با اســپری فلفل مانع از حضور 

تماشاگران زن در ورزشگاه شدند.
 با وجود مباحث مطروحه، روز گذشته، حمید سجادی، وزیر ورزش ابراهیم 
رئیسی گفته است که مســئله ورود زنان به ورزشگاه برای بازی های تیم ملی 
حل شــده اســت و آنها می توانند بازی تیم ملی را از نزدیک تماشا کنند. البته 
حمید سجادی هم مثل بسیاری دیگر از دولتمردان فراموش نکرد که کلیدواژه 
«زیرساخت» را به کار ببرد. او گفت که زیرساخت در ورزشگاه آزادی مهیاست 
و تــلاش می کننــد تا این رویه در بقیه ورزشــگاه هایی که تیــم ملی به میدان 

می رود، فراهم شود. 
ایــن صحبت هــا در حالی مطرح می شــود کــه چندی پیش ســینا کلهر، 
معــاون فرهنگی و توســعه ورزش همگانــی وزارت ورزش و جوانان نیز در 
گفت وگو با ایســنا جملاتی مشــابه به کار برد. او در پاســخ به این پرسش که 
آیا چالش حضور زنان در ورزشــگاه ها در دولت ســیزدهم حل خواهد شــد، 
گفــت: «این مســئله خیلی زود حل می شــود. در بخش ملــی موضوع حل 
شــده و در بخش باشــگاهی نیز فعالیت ها به خوبی پیــش خواهد رفت. اگر 
ماجراهای مشــهد نیز به خوبی پیش می رفت و زیرســاخت ها وجود داشت، 
در آنجــا نیز شــاهد حضور بانــوان در ورزشــگاه بودیم. بزرگ تریــن مانع ما 
درحال حاضر نبود زیرساخت هاست و حقیقتا فضاهای ورزشی کشور و به ویژه 
ورزشــگاه ها فضای مناســبی برای بانوان و خانواده ها نیست و از امکاناتی که 
بتوانیــم به خوبی پذیرای آنها باشــیم، برخوردار نیســتیم و امیدواریم پس از 
تصویــب ضوابط ورود قانونمند بانوان و خانواده ها به اماکن ورزشــی به ویژه 
ورزشــگاه ها، بتوانیم این دغدغه ورزش کشور را حل کنیم». او سپس با اشاره 
به این موضوع که پیش نویس طرح مربوطه آماده شــده است، گفت: «صرفا 

باید کمیســیون فرهنگی ورزش برگزار شــود و آن را مصوب کند. کمیســیون 
فرهنگی ورزش به عنوان زیرمجموعه وزارت ورزش و جوانان از سوی شورای 
عالــی انقلاب فرهنگی مجوز دارد تا ذیل معاونت فرهنگی و توســعه ورزش 
همگانی تشــکیل شــود. وزیر ورزش و جوانان به عنوان رئیس این کمیسیون، 
معاون فرهنگی به عنوان دبیر و ســایر نهادهــای حوزه ورزش از جمله وزارت 
آموزش و پرورش، ســتاد کل نیروهای مسلح، کمیته ملی المپیک و... به عنوان 
اعضای این کمیسیون حضور دارند و پس از تصویب طرح در کمیسیون، ابلاغ 
آن به برگزارکنندگان مســابقات ورزشــی و نهادهای ارائه دهنده صدور مجوز 

حضور تماشاگران، صورت می گیرد و لازم الاجرا خواهد بود».
مســئله مهم تر در این مورد اما اظهارنظــر وزیر ورزش درباره ورود زنان به 
ورزشــگاه برای بازی های باشگاهی اســت؛ موردی که تا همین الان تبدیل به 
تابو شــده اســت. درواقع اگرچه مســئولان ورزش ایران احتمالا با فشار فیفا 
مجوز حضور زنان در ورزشــگاه را برای یکی، دو بازی تیم ملی صادر کرده اند 
ولی با وجود نامه رســمی فیفا مبنی بر اینکه زمینه ورود زنان برای بازی های 
باشــگاهی هم باید فراهم شــود، این مورد هنوز نهایی نشده است. حالا وزیر 
ورزش می گویــد این مورد که زنــان برای بازی های لیگ بتوانند به ورزشــگاه 
بروند، به نظر فدراسیون فوتبال بستگی دارد. او گفته مسئولان فدراسیون باید 

به ما نامه بزنند تا شرایط را مهیا کنیم. 
حمیــد ســجادی برای حرفــش مدرک هــم رو می کنــد و می گوید که در 
رقابت های باشــگاهی والیبال آسیا که به میزبانی ایران برگزار شد، محمدرضا 
داورزنی، رئیس فدراســیون والیبــال نامه زد و آنها هم با مکاتبات توانســتند 
زمینه حضور تعدادی از زنان در ورزشــگاه را فراهم کنند. حالا اگر ادعای وزیر 
ورزش صحت داشته باشد، بهتر است مسئولان فدراسیون فوتبال هم دست به 
کار شــده و توپ پاس داده شده را تبدیل به گل کنند. آنها می توانند در آینده ای 
نزدیک برای انجام یکی از دیدارهای اســتقلال و پرســپولیس که قرار است در 
ورزشــگاه آزادی، همان ورزشــگاهی که به قول وزیر زیرســاختش مهیاست، 
برگزار شود، درخواست حضور زنان به ورزشگاه را ارائه دهند تا مشخص شود 
ادعای وزیر ورزش مبنی بر راه دادن زنان به ورزشگاه برای بازی های باشگاهی، 

علاوه بر دیدارهای ملی تا چه حد منطبق بر واقعیت است.

به وزیر ورزش نامه بنویسید
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